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Oœwiadczenie skierowane do ministra kultury i dziedzictwa narodowego Bogdana Zdrojewskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Korzystanie z utworów artystycznych zgodnie z prawem autorskim i prawami pokrewnymi wymaga

zgody uprawnionego do przeniesienia w³aœciwych praw. Niekiedy ustalenie tego, kto jest podmiotem
tych praw lub tego, czy prawa autorskie jeszcze trwaj¹, mo¿e byæ rzecz¹ bardzo trudn¹, a czasem wrêcz
niemo¿liw¹. Brak wskazania dysponenta praw w stosunku do ró¿nego rodzaju dzie³ i utworów artysty-
cznych prowadzi do ich zapomnienia, gdy¿ pozostaj¹ dostêpne jedynie w magazynach bibliotek i muze-
ów. Okreœla siê je wówczas mianem dzie³ osieroconych. Problem dotyczy nie tylko zbiorów rodzimych,
ale równie¿ ok. 70% zasobów œwiatowego dziedzictwa kulturowego.

Wielu instytucjom zale¿y na uregulowaniu sytuacji prawnej dzie³, co do których nie jest mo¿liwe
okreœlenie podmiotu wykonuj¹cego prawa autorskie. Nale¿¹ do nich m.in. biblioteki cyfrowe, które
wspieraj¹ dzia³ania zmierzaj¹ce do uporz¹dkowania problemu, jaki powstaje, ilekroæ osoba nieupowa¿-
niona chce skorzystaæ z tych utworów. Nie sprzyja temu obecnie istniej¹ce ustawodawstwo w obszarze
tak zwanych dzie³ osieroconych. Polskie prawo (ustawa o prawie autorskim i prawach pokrewnych) zna
jedynie instytucjê licencji ustawowej (art. 33 pkt 3 ustawy), która uznaje za legalne udostêpnianie tego
rodzaju dzie³ jedynie w formie utworów plastycznych i fotografii w encyklopediach lub s³ownikach.

Szanowny Panie Ministrze, proszê o udzielenie informacji na temat wprowadzenia mo¿liwoœci po-
wszechnego i legalnego udostêpniania dzie³ osieroconych w formie innej ni¿ licencja.

Z powa¿aniem
Marek Trzciñski




